
Cu toate cã exprimatã în lei
v a l o a r e a p r o d u c þ i e i r e a l i z a t ã î n
construcþii anul trecut a înregistrat o
uºoarã creºtere, exprimatã în euro
aceasta a fost în scãdere. Laurenþiu
Plosceanu, preºedintele Asociaþiei
R o m â n e a A n t r e p r e n o r i l o r d e
Construcþii, considerã cã anul 2011 a
fost evident unul de declin faþã de anul
2010. Aceasta având în vedere cã
valoarea producþiei în construcþii a fost
în 2011 de 9,3 miliarde euro faþã de 9,7
miliarde euro în 2010. Variaþia pozitivã
înregistratã de valoarea producþiei
exprimatã în lei reflectã mai mult
ef ectu l i nf l aþ i e i , s u s þ i ne d omnu l
Plosceanu.

Optimismul oficialului ARACO este
“foarte moderat” în ceea ce priveºte
estimãrile pentru 2012. Aceasta pentru
cã anul 2012 esta marcat de mai multe
evenimente economice, sociale ºi
politice. “Credem cã anul acesta putem
sã ajungem tot undeva între 9 ºi 9,3
miliarde euro, valoare a producþiei în
construcþii. Nu putem sã estimãm în
acest moment cã va fi o creºtere pentru
cã anul a început cu precaritãþi majore
nu numai din punct de vedere al
cond i þ i i l or meteo, d ar º i pr i v i nd
maniera în care se scot la licitaþie
lucrãrile noi ºi modul în care sunt
a s i g u r a t e f i n a n þ ã r i l e , p r e c u m º i
dinamica plãþii creanþelor”, afirmã
oficialul ARACO.

Anul 2012 este în primul rând unul
politic, electoral, iar din perspectiva
analizei ciclurilor de producþie, în multe
þãri comunitare, de regulã, în anii
e l e c t o r a l i e x i s t ã o c r e º t e r e
conjuncturalã a investiþiilor în acest sec-
tor, care poate valida anumite decizii
politice ºi poate sã îmbunãtãþeascã
imaginea decidenþilor politici. Dar, din
aceastã perspectivã probabil cã 2012 va
fi una dintre puþinele excepþii pentru cã
la noi sunt probleme cu gestionarea ºi
consumul fondurilor structurale ºi, din
pãcate, singurul motor semnificativ de
finanþare a investiþiilor în România
rãmân banii comunitari.

“ A n u l t r e c u t a u f o s t l u n i b u n e
suspendate plãþile pe unul dintre
programele operaþionale sectoriale ºi
avem semnale cã ºi pe programul de
mediu vor fi probleme care se vor
manifesta în acest an”, afirmã domnul
Plosceanu.

În multe situaþii entitãþi achizitoare
o r g a n i z e a z ã l i c i t a þ i i f ã r ã a a v e a
resursele financiare necesare. Foarte
multe firme de construcþii au creanþe
neîncasate din ultimii 2 - 3 ani ceea ce le
creeazã o problemã ºi mai complicatã.

“Banii de la buget, atâþia câþi sunt, nu
vor putea fi suspicionaþi de o utilizare
obiectivã, amprenta politicã urmând sã
se facã simþitã ºi în acest an în ceea ce
înseamnã alocarea acestor fonduri”,
considerã Laurenþiu Plosceanu.

Domnia sa nu comenteazã dacã banii
sunt alocaþi cãtre primãrii ºi consilii
judeþene de o anumitã culoare politicã
sau alta, dar subliniazã cã tensiunea în

piaþã este în continuare în creºtere.

Lucrãrile de infrastructurã
continuã sã fie speranþa
constructorilor

Domnul Plosceanu admite cã, dacã anul
trecut nu ar fi fost investiþiile în zona de
infrastructurã, cifrele ar fi arãtat ºi mai
dramatic. Anul trecut au fost proiecte
bine susþ inute f inanciar , o parte
d e m a r a t e p e m a n d a t u l d o a m n e i
Boagiu. Lucrurile au avut o dinamicã
pozitivã în aceastã zonã, deºi au fost
probleme la licitaþii, cu antreprenorii
strãini care de multe ori au atitudine
abuzivã, aducând chiar ambasadori
care sã le pledeze interesele.

L u c r ã r i l e d e i n f r a s t r u c t u r ã a u
reprezentat motorul pieþei ºi domnul
Plosceanu crede cã ºi în 2012 tot zona
aceasta va fi cea care va dinamiza
sectorul constructiilor. Deºi pe lângã ea
ar trebuie sã avem proiectele de mediu
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Laurenþiu Plosceanu, preºedintele Asociaþiei Române a Antreprenorilor de Construcþii

Licitaþiile pentru lucrãri din
fonduri publice sunt câºtigate
mai mult în instanþã

Antreprenorii din construcþii acuzã tensiuni
foarte mari în ceea e priveºte procedurile de
licitaþii. Laurenþiu Plosceanu, preºedintele
Asociaþiei Române a Antreprenorilor de
Construcþii ne-a declarat cã modul în care se
desfãºoarã achiziþiile publice pe legislaþia
actualã creeazã multe probleme. Experienþa
ultimelor semestre aratã cã licitaþiile au
început sã se câºtige mai mult în instanþã
sau la Consiliul Naþional de Soluþionare a
Contestaþiilor. A devenit un sport ca mare
parte din proiecte sã se câºtige pe baza
presiunii pe care antreprenorii, de regulã
strãini, dar nu numai, le genereazã fie
asupra instanþelor, fie asupra CNSC. În final
câºtigã licitaþia o ofertã de pe poziþia opt
sau nouã fãrã sã se mai þinã cont dacã oferta
respectivã este justificatã, din punct de
vedere tehnic ºi economic.

Ori, menþinerea în continuare a actualelor
condiþii din legislaþia achiziþiilor publice în
care, prin acte adiþionale, valorile iniþiale
pot fi majorate cu pânã la 50% creeazã
suspiciunea unor preþuri de dumping care
por f i reglementate ulter ior pe baza
complicitãþii cu autoritãþile locale.



care sã conteze foarte mult.
Un potenþial semnificativ, apreciazã

L a u r e n þ i u P l o c e a n u , e s t e p e
componenta de lucrãri hidroenergetice
ºi termoenergetice. Din pãcate, seceta
de anul trecut a afectat resursele
financiare ale Hidroelectrica fãcând sã
nu îºi mai poatã susþine programele de
investiþii ºi reparaþii avute pe rol. Totuºi,
p o t e n þ i a l u l p e n t r u i n v e s t i þ i i l e
hidro-termo-energetice rãmâne ridicat.

“Suntem dezamãgiþi de maniera în
care au fost derulate programele pentru
eficientizarea energeticã a clãdirilor. De
a s e m e n e a , d a c ã n e u i t ã m p e
programele finanþate pentru ANL sau
Prima Casã efectele economice au fost
foarte discrete”, subliniazã Laurenþiu
Ploceanu.

Constructorii români cautã
oportunitãþi în strãinãtate

În ultimele trei semestre membrii
A R A C O s - a u a r ã t a t i n t e r e s a þ i d e
posibilitãþile de a fi implicaþi, de cele
mai multe ori ca subantreprenori de
specialitate, în lucrãri noi în zone
proxime unde politicile de investiþii
sunt susþinute corect ºi asumate de
cãtre stat. Laurenþiu Plosceanu declarã:
“Avem firme care chiar lucreazã deja în
nordul Irakului sau în Kurdistan. Sunt
semnale foarte clare, de asemenea, în
Turkmenistan unde au politici de
investiþii semnificative atât în zona
litoralului, cât ºi în capitalã. Pe lângã
acestea existã un interes care se
manifestã ºi acum pentru programele
de reconstrucþie care încep în nordul
A f r i c i i º i î n z o n e l e a f e c t a t e d e
«Primãvara arabã» de anul trecut ºi sunt
tatonãri în Libia, Tunisia, Egipt.”

De asemenea, în mãsura în care vor
reuºi direct sau prin subcontractare cu
antreprenori din Turcia, Italia, Germania
sau Franþa, constructorii români sunt
interesaþi sã participe în astfel de
proiecte.

În prezent, constructorii români se
confruntã cu riscuri semnificative:
începe din nou în Israel un program
intensiv de utilizare a forþei de muncã
din construcþii, potrivit unui protocol
semnat de Guvern în acest sens.

ªi Germania a anunþat recent cã îºi va
deschide piaþa pentru milioane de
angajaþi din Europa Centralã ºi de Est
pentru un set de patru – cinci industrii,
printre care figureazã construcþiile. Mai
mult, se pare cã este o schimbare de
paradigmã pe relaþia cu Germania în
s e n s u l c ã p a r t e n e r i i g e r m a n i
intenþioneazã sã nu mai subcontracteze
m a n o p e r a c ã t r e c o m p a n i i , c i s ã

deschidã centre regionale care sã
gestioneze direct forþa de muncã
strãinã. Se pune problema angajãrii
directe a forþei de muncã strãine ºi nu
implicarea companii lor care î i au
angajaþi pe aceºtia, ceea ce pentru
companiile de construcþii din România
ar fi o loviturã foarte durã.

Speranþele pe care le-am
putea avea

Prima speranþã este legatã de Comisia
Europeanã care are tot interesul ca
România sã consume cât mai mult din
fondurile sale alocate pe programele
operaþionale regionale. “Aici este o
zonã consensualã în care ºi noi ºi
Comisia va trebui sã lucrãm pentru ca
aceºti bani sã fie canalizaþi în mod
corect pe proiecte necesare ºi existã
potenþ i a l ca aces te l u cr u r i s ã s e
î n t â m p l e ” , s u b l i n i a z ã L a u r e n þ i u
Plosceanu.

A doua speranþã þine de proiectele de
infrastructurã deja angajate ºi pentru
care vor trebui asigurate cofinanþãrile
necesare pentru a fi finalizate. Sunt
p r o g r a m e a n g a j a t e î n s i a j e l e
coridoarelor 4 ºi 9, încep dezvoltãri pe
Strategia Dunãrii.

Î n p l u s , e x i s t ã u n p o t e n þ i a l
semnificativ pe proiectele energetice. În
acest moment sunt studii, proiecte
anunþate ca deziderate, inclusiv pe
D u n a r e , c u p a r t e n e r i i b u l g a r i ,

continuarea lucrãrilor la Cernavodã sau
pentru o nouã centralã nuclearã undeva
în Ardeal. Proiecte existã, problema se
pune de finanþãri, de a gãsi partenerii
cu care aceste proiecte sã fie iniþiate
prin Parteneriat Public Privat.

Pe lângã componenta energeticã
t r a d i þ i o n a l ã , t r e b u i e l u a t ã î n
considerare componenta energeticã
“ v e r d e ” c u a m e n a j ã r i l e d e
microhidrocentrale, pe energie eolianã,
pe fotovoltaice ºi ajungem în zona care
þine de eficientizarea energeticã a
clãdirilor. A fost lansatã o nouã directivã
care creeazã cadrul legal ºi atitudinea
necesarã din partea autoritãþilor la nivel
naþional, care ar trebui implicate în
astfel de proiecte.

Î n c e e a c e p r i v e º t e a p l i c a r e a
programelor, domnul Plosceanu sperã
ca eficientizarea energeticã atât pentru
clãdirile de locuit, cât ºi pentru cele ale
instituþiilor publice sã fie gestionate
mult mai eficient ºi cu mai puþinã
amprentare politicã decât au fost
gestionate cele din ultimii trei-patru
ani.

“Trebuie sã admitem modul aproape
sãlbatic în care s-a fãcut reabilitarea
energeticã a clãdirilor de locuit ºi care a
ajuns din cauza unor performanþe
c a l i t a t i v e f o a r t e m o d e s t e s ã
c o m p r o m i t ã p r o g r a m u l ” , a f i r m ã
Laurenþiu Plosceanu.

Sãrãcirea populaþiei din România nu

pune asociaþi i le de proprietari în
postura de a putea sã se împrumute de
la bancã ca sã cofinanþeze astfel de
l u c r ã r i . T r e b u i e g â n d i t e s o l u þ i i
financiare care sã permitã accesul direct
al asociaþiilor de proprietari pentru cã
altfel, deºi efectele sunt certe în ceea ce
înseamnã reducerea consumurilor de
energie ºi a cheltuielilor, existã riscul ca
programul sã se transforme într-unul
de îmbunãtãþire a imaginii politice a
unor decidenþi.

Partenerii chinezi ºi din
Orientul Mijlociu ar putea fi
interesaþi de investiþiile prin
PPP

ARACO a semnat în urmã cu doi ani, la
Beijing, un plan de acþiuni comune cu
asociaþiile omoloage din China, Rusia,
Coreea de Sud ºi Indonezia pentru
dinamizarea proiectelor în Parteneriat
Public Privat.

Oficialii ARACO au participat, de
asemenea, la trei ediþii ale Forumului de
investiþii în infrastructurã ºi construcþii.
Raportãrile care se fac în cadrul acestor
forumuri aratã cã sunt multe þãri care
au beneficiat semnificativ de pe urma
investiþiilor în PPP cu partea chinezã. De
departe, Rusia a atras cele mai mari
sume pe relaþia cu China. Fonduri
importante au atras ºi Mexic, Vietnam,
Mongolia, Indonezia.
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“Încercãm sã negociem cu partea
chinezã nu pentru proiecte foarte mari,
ci mai ales pentru proiecte medii de 5
–10 milioane euro, care pot fi discutate
în parteneriat cu autoritãþi locale. Avem
proiecte din Banat, Oltenia, din Ardeal
care pot fi puse pe masa de discuþii cu
partenerii chinezi – parcuri industriale,
proiecte de sãnãtate, infrastructurã,
locuinþe sociale, proiecte energetice.
Le-am propus proiecte mai mici care sã
înceapã sã se dezvolte în mai multe
locuri din þarã. Proiectele mari riscã sã
se amâne de la un mandat politic la
altul.”

Discuþii le sunt începute, firmele
chineze fac evaluãri pe aceste proiecte,
s e f a c a n a l i z e d i n p e r s p e c t i v a
bancabilitãþii, asigurãrii finanþãrii,
garanþiilor care trebuie oferite. Evident
cã decizia politicã va fi cea care va da
semnalul final dacã ele devin sau nu
realitate economicã, subliniazã domnul
Plosceanu.

Generaþi i le politice care conduc
partidul comunist din China încã ºtiu
realitãþile din deceniile anterioare iar
ºansele de a genera proiecte în PPP pe
relaþia China – România sunt mari,
inclusiv pe mandatul dlui Xi Jinping,
care va prelua din acest an preºedinþia
Republicii Populare Chineze, subliniazã
preºedintele ARACO.

“Este posibil ca dupã acest mandat sã
discutãm doar despre un pragmatism
politic atât de bine aºezat din punct de
vedere capitalist al partajãrii riscurilor ºi
v e n i t u r i l o r î n c â t f e r e s t r e l e d e
oportunitate sã se reducã ºi numeric ºi
calitativ”, spune Laurenþiu Plosceanu.

Din semnalele existente pânã acum
sunt douã zone care manifestã interes
s ã p ã tr u nd ã p e z ona PPP- u r i l or
româneºti, China ºi zona din Orientul
Mijlociu – Kuweit, Emiratele Arabe
Unite. Portiþele sunt deschise, UE are un
fel de preemþiune, dar þãrile europene
în marea lor majoritate nu vor putea
intra decât prin capital privat, iar acesta
cautã zonele emergente.

Plãþile întârziate - una
dintre cele mai grave
probleme cu care se
confruntã constructorii

Î n u l t i m e l e º a s e – n o u ã l u n i ,
reprezentanþii ARACO au solicitat fie
pr emi er u l u i Boc, f i e pr emi er u l u i
Ungureanu direct, sã implementeze
mai rapid Directiva UE privind plãþile
întâziate. Prin aceasta s-ar reglementa o
relaþie de piaþã corectã, o asumare
fireascã a obligaþiilor între unitãþile
achizitoare ºi prestatori. Deºi reacþiile

sunt favorabile, totuºi, în continuare,
din punct de vedere politic nu se decide
nimic, se tot amânã ºi asta nu face decât
sã extindã ºi mai mult poziþia abuzivã a
unor entitãþi achizitoare ºi poziþia evi-
dent lipsitã de o corectã apreciere a
prestatorului de servici i care ºi-a
terminat treaba, a facturat ºi nu îºi
încaseazã banii ce se devalorizeazã cu
fiecare lunã de întârziere. Perioadã în
care prestatorul trebuie sã plãteascã la
stat TVA de 24% la sumele neîncasate.
Directiva comunitarã recunoaºte ºi
modul în care TVA trebuie plãtitã la
momentul în care creanþa este încasatã.

La noi se ajunge la situaþii care ar fi
hi lare dacã nu ar produce efecte
economice dramatice. Existã exemplul
unei companii membre ARACO ce avea
de încasat de la o entitate achizitoare,
autoritate publicã, sume importante pe
un contract finalizat. Nu ºi-a încasat
creanþele ºi a fãcut datorii cãtre stat.
Când a încercat sã participe la o licitaþie
organizatã de aceeaºi autoritate localã
rãu platnicã, firma de construcþii a fost
eliminatã pentru cã avea datorii la stat,
chiar dacã acestea erau generate de
însãºi autoritatea respectivã .

De multe ori autoritãþi locale care nu
îºi plãtesc creanþele pentru lucrãri
finalizate lanseazã licitaþii pentru lucrãri
noi. În acest timp primãriile ºi consiliile
judeþene plãtesc salarii ºi bonusuri, iar
f irmele de construcþi i care nu îºi
primesc banii pentru lucrãrile efectuate
trebuie sã trimitã angajaþi în ºomaj.

Alãturi de Directiva UE privind plãþile

întârziate, trebuie implementate ºi
condiþiile FIDIC de contractare. Toatã
lumea este de acord cã acestea trebuie
aplicate pentru cã împart echitabil
riscurile între parteneri. Fãrã aplicarea
acestor mãsuri se prezervã poziþia
abuzivã a entitãþilor achizitoare.

În continuare caietele de sarcini
reprezintã instrumentul primar prin
care se configureazã apriori profilul
companiei câºtigãtoare ºi nu este vorba
de un profil virtual, ci de unul dedicat.

ARACO recomandã folosirea unor
caiete de sarcini standardizate pe tipuri
de lucrãri (lucrãri de mediu, de energie,
de infrastructurã etc). Existã o comisie a
A N R M A P c a r e l u c r e a z ã p e n t r u
redactarea unor astfel de standarde, de
peste un an ºi jumãtate ºi nu reuºeºte sã
le termine iar progresele din ultimele
luni se pare cã sunt zero.

Multe probleme au soluþii cunoscute
teroretic, acceptate, dar când se trece la
implementare lucrurile se blocheazã.

“Am cerut în multe rânduri sã avem
un site public al ANRMAP-ului sau la
Ministerul de Finanþe care sã publice
toate proiectele finanþate din fonduri
publice, proiecte demarate, informaþii
privind preþurile contractate, data
începerii lucrãrilor, executantul, preþul
final, justificarea anumitor diferenþe
între preþul contractat iniþial ºi cel de
f inal izarea a proiectului” , af i rmã
Laurenþiu Plosceanu.

O altã propunere este afiºarea unui
calendar public al creanþelor, care sã
stipuleze data estimatã a plãþilor. Este

foarte important ca unitatea achizitoare
care are de plãtit creanþe sã estimeze
momentul plãþii. Aceasta ar permite
prestatorilor sã îºi sconteze creanþele
cãtre bãncile comerciale, care le-ar
putea recupera la termenul estimat.

Fãrã aplicarea Directivei UE privind
p l ã þ i l e î n t â r z i a t e , f ã r ã a p l i c a r e a
formelor FIDIC, fãrã caiete de sarcini
standardizate pe tipuri de lucrãri, vor
exista în continuare abuzuri din partea
enitãþi lor achizitoare, abuzuri cu
amprentã politicã de cele mai multe ori,
care duc la partizanat ºi de aici pânã la
fraudã sau corupþie distanþa este relativ
redusã.

În prezent se poartã discuþii în mediul
patronal pentru a propune premierului
mãsura pe care primul-ministru Monti a
luat-o în Ital ia ca plãþi le peste o
anumitã valoare sã se facã numai prin
bancã. Astfel, ar fi redusã partea neagrã
sau gri a plãþilor ºi ar fi scoase în zona
de luminã fiscalã operaþiuni comerciale
care de multe ori se fac cu bani din
buzunar.

Dacã vrem ca mediul de afaceri sã fie
curat ºi sã nu mai fie suspectat de
operaþiuni nelegale trebuie ca ºi
regulile sã fie simple, clare, uºor de
aplicat ºi respectate de cãtre toþi
partenerii, afirmã preºedintele ARACO.
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